
Lelkipásztori terv első változata (1.1-2.1 pontjait), mely több év beszélgetéseinek is az eredménye (munkacsoportokon 
vagy azokon kívül). Ennek részletesebb átbeszélése, jóváhagyása és kibővítése -  mint saját magunk számára történő 
iránymutató - a feladatunkhoz tartozik, amire visszatérünk. 
Zürich, 2022.okt.29. (a wattwil-i testületi napon) 

 

Lelkipásztori tervünkhöz kiinduló 
gondolatok 

  
A Zürichi Szent István Magyar Katolikus Misszió 
szeretne a jó Isten szeretetének jele és eszköze 
lenni az itt élő hívők számára. Ez folytonos 
újragondolást és elhatározásokat igényel. 
"Ecclesia semper reformanda" (az egyházat 
mindig meg kell újítani) - mondta Szent 
Ágoston, hogy céljainak gyümölcsözően meg 
tudjon felelni. 
  
1. Jelenlétünk Svácjban 
1.1 Melyek is missziónk főbb céljai? Mielőtt erre keresnénk a választ, sajátos helyzetünket, az 
adottságokat kell átgondolnunk.  

1.1.1 Miért és hogyan alakult a missziónk? Alakulásunkról, történetünkről olvashatunk 
honlapunkon (missziónk/magunkról). Ebből látható, hogy missziónk első célja a katolikus 
vallásgyakorlás anyanyelvi megvalósítása volt és kell hogy ez maradjon a legfontosabb. 
Különösen 1956 óta lett fontos az itteni magyarság összetartozásának segítése. Így nemcsak 
"belső" misszió a feladatunk, vagyis az aktív hívek hitéletének segítése, hanem "külső" 
missziós feladataink is vannak: az itt élő vallásukat nem gyakorló katolikusok megszólítása, a 
többi magyar (hívő vagy nem hívő) felé az egység munkálása. 
Magyar missziónk nem független sziget Svájc közepén, hanem meghatároz bennünket az 
itteni emberek élete, gondolkodása, az egyház itteni egyedülálló felépítése és irányelvei. Így 
"külső" missziónkhoz az is hozzátartozik, hogy gondolkodásunkkal és tevékenységünkkel 
gazdagítsuk az itteni nem magyar embereket is. Ez tehát alapvető missziós feladat a 
számunkra. 
  
1.1.2 Az itt élő magyarokért imádkozni, rájuk Isten áldását kérni szintén missziós feladatunk. 
Külhonban magyarként élni sokszor különös nehézségeket is jelent, és nekünk üzenetünk és 
küldetésünk van ezért feléjük: 
- beilleszkedni, elfogadottá válni fontos, de ezért ne áldozzuk fel saját hagyományainkat 
- lelki egészségünkhöz gyökereink (magyar nyelvünk és kultúránk) ápolása elengedhetetlen 
- van sajátos magyar küldetésünk is: engesztelni Istent, különösen ha arra gondolunk, hogy a 
világon mindenütt gyakran tapasztalható a magyarok közötti szeretet és egység hiánya 
- Svájcban nagy kísértés a jólétért való munkálkodást első helyre helyezni; emlékeztetnünk 
kell az embereket, hogy ez zsákutca és a nem az igazi boldogság útja. Számunkra is példa a 
nemzeti szent, Bruder Klaus élete, aki a szegénységet és Isten imádatát választotta és az 
Eucharisztia volt a tápláléka. És bár a "szabad svájciakat" szólítja meg a nemzeti himnusz, de 
az itteni magyaroknak is szól a kétszeres felhívás, hogy a természet szépsége miatt is sejtsd 
meg az Istent és imádkozz! 
- a hívők vallásgyakorlásának különös nehézségei vannak: a környezet nagyobb visszahúzó 



ereje, a nagy távolságok.. Ezért megbecsülésünket különösen is kifejezzük a hívek iránt, akik 
leküzdik ezeket az akadályokat.  
  
1.1.3 Visszatérni az alapokhoz, mint "belső" missziós célunk: 
Ahogy a Biblia tanítja, ahogy a zsidó és keresztény közösségek legfontosabb céljai voltak: 
Istennek hálaadó, Istent dicsérő közösség legyünk, különösen együtt az istentiszteleteink 
alkalmával. 
Tudatosítanunk kell sokszor, hogy Jézus és az Eucharisztia a forrásunk (a budapesti 
Eucharisztikus Kongresszus jelmondatát nem felejtjük: „Minden forrásom belőled fakad.” - 
Zsolt 87,7) 
A szentmiséink szebbé tételéhez a kedves hívek aktív segítségére számítunk: felolvasásokkal, 
időnkénti feladatokkal, kórusba való jelentkezéssel (kórusunk megmaradásához is ez kell), 
hangszeren játszani tudók segítségével, szülők és gyermekek segítségére (ministránsok) 
  
1.1.4 Isten országa, mint "belső" missziós célunk: 
Hogyan foglalható össze egy mondatban Jézus tanítása és működése? Ezt Jézus maga tette 
meg, a legrégebbi tanútól, Márk evangélistától olvashatjuk: "Elkezdődött köztetek Isten 
országa." Ezt ma sok ember nem érti. Az is nehezen volt érthető, amikor egy elismert váci 
egyházmegyés atya, dr. Szegedi László (számos hittankönyv szerzője is), így fogalmazott: "Kb. 
30 éven keresztül reggel és este ezen gondolkoztam…" Így nehéz ezt röviden összefoglalni, 
talán: Isten meghív a Vele való kapcsolatra, ő a boldogság forrása. És boldogságod 
megsokszorozódik, ha van keresztény közösséged. Mert az egyház az Úr közvetlen családja, 
nincs még egy ilyen lelkileg gazdag közösség a földön. De ebből a legtöbben alig ismernek 
valamit. Sokszor csak a jéghegy csúcsát. Egyházunk legyen ezért a közösségek közössége, és 
forrása a szentmise.  Az Isten országa ma ott van, ahol keresztény közösségek vannak. Ahol 
Jézushoz ragaszkodó egyének közösséget alkotnak. Így válhatunk földi kis "Jeruzsálemmé" 
(vö. Jel 21,2-27) 
Ezért feladatunk a programjaink és közösségeink minél odaadóbb megszervezése, és a hívek 
hívása nemcsak a programjainkon való részvételre, hanem egyéb kisközösségekbe: missziós 
házunkban találkozásokra, házascsoportba stb.  
Enélkül ha csupán szentmisékre hívjuk az embereket, az csak ideiglenesen élteti a missziót és 
hamar vége is lehet. 
Ld. összefoglaló ábrát a végén. 
  
1.1.5 önálló és tevékeny hívek, mint "belső" missziós célunk: 
Egy jó egyházi közösség működéséhez üdvözöljük azokat a híveket, akik feladatokat vállalnak 
Isten országáért. Minél többen teszik ezt, annál jobban él a missziónk is. Ne legyen erősen 
papfüggő a hitéletünk: 
- a szentmisére soha ne a pap miatt jöjjünk, hanem hogy Istennek megadjuk a dicséretünket 
(akadályoztatás esetén más megoldás is helyénvaló: német helyettes, igeliturgia) 
- pap nélküli kis közösségek kellenek, akik mégis egyházi irányítást igényelnek (a pap felelősen 
kíséri őket) 
- a teendőkben minél nagyobb önállóságra van szükség 
Az egyház jövője nem a papoktól, az egyház reformjaitól függ, hanem attól, hogy a 
megbérmált emberek teljesítik-e küldetésüket Isten dicséretére, keresztény társaik 
megerősítésére (szentmise) és tanúságtételeik által.  
Missziónk léte nem a lelkipásztortól és munkatársaitól függ, hanem attól, hogy lesz-e elég 
hívő katolikus és aktív hívő. 



  
1.1.6 karitatív felelősségünk, mint "külső" missziós célunk: 
A legszegényebb embereknek is feladatuk, hogy másokat segítve éljenek (nemcsak pénzzel 
lehet). Ettől jobb emberekké válunk. Szép példát ad a svájci egyház arra, hogy a perselyek 
nagyobb részét jó célokra, összefogásokra fordítjuk. Missziónkban is sokan felismerték már, 
hogy ha itt, Svájcban élünk, akkor különösen is többet kell segítenünk. Erre sok magyar 
testvérünket emlékeztetni kell, mert sokan nem követik még megfelelően ezt az elvet. Ezért 
karitász-csoportunk léte és működése is fontos célunk. 
  
 
 
1.1.7 felhívás a bérmáláskor kapott missziós feladatainkra, mint "külső" missziós célunk: 
Ma inkább van hívőhiány, mint paphiány. Mit tett ilyenkor Jézus? Kettesével küldte a 72 
tanítványt. Ma is küldi őket, akik meg vannak bérmálva az egyházban. Szükség van tehát a 
hívek aktív hitterjesztésére a hétköznapi beszélgetésekben, egyházi közösségeink védelmére 
stb. (ld. honlapunk, hallgatnivalók-prédikáció 2022. júl.3.) 

  
1.2 Hogyan változtak a körülmények?  
Általánosságban a legtöbb egyházi közösségről elmondható, hogy Európában a szekularizmus, az 
egyházaktól való eltávolodás szomorú méreteket öltött. A környezetünk nem kedvez a keresztény 
életvitelnek. Az új nemzedékeknek már csak a kisebb százaléka aktív az egyházban. 
Ami az itteni magyarokat érinti: 
- egyrészt a több évtizeddel ezelőtti intenzív magyar összefogás alábbhagyott. Az itt élő magyarok 
többsége nem keresi a magyar hívő vagy nem hívő közösségeket. Újabban feltűnő az is, hogy sokan 
visszaköltöztek magyar településekre. 
- a több évtizeddel ezelőtti intenzív magyar vallásgyakorlás már nem jellemző. Korábban a kevésbé 
vallásos emberek is jöttek, mert a kevés lehetőség közül jó találkozási lehetőség volt a magyar 
szentmise; sőt sok református testvérünk is jött. Ma már az itt élő magyar katolikusok kis része 
igényli, hogy időnként vagy rendszeresen magyar nyelven gyakorolja a hitét. (Pl. Zürich kantonban 
kb. 2300 cím van, ahol van magyar katolikus, de a szentmisékre kb. 40-120 ember jár 
rendszeresen).  Kevés a keresztelő, kevés a magyar (akár kétnyelvű) temetések kérésre. 
- Ahogyan az egész svájci egyházra és a legtöbb misszióra jellemző: a koronavírus után szenvedünk 
attól, hogy a közösségi életünk megtorpant. A magyar hívők közül kevesebb mint a fele jön újból, 
hogy hitét gyakorolja.  
- Egyházi feletteseink nem engedélyezik, hogy a magyar gyermekekkel hittanórák keretében mi 
foglalkozzunk, mi készítsük fel a szentségekre, hogy ne legyen egy misszió sem a svájci plébániák 
versenytársa (kevés kivétel lehetséges). Ez viszont a jövőnkre nézve nem biztató, és így kevés 
gyermeket hoznak hozzánk a szülők. 
A megváltozott körülmények miatt egyre sürgetőbb, hogy jobban összefogjunk missziónkon belül 
is, mert jövőnket illetően több félelmünk is van.  
  
2. Milyen feladatokat látunk magunk előtt? 
  
2.1 Imádságos összefogás 
Imacélok, szándékok: Az egyházi közösségek válsága, hanyatlása missziónkat is elérte, ami az 
emberek hitéletének nehézségeiből fakad. Ezért szeretnénk kitartóan imádkozni a hívekért, hogy 
hétről hétre jöjjenek Isten dicséretére és megerősödjenek az Eucharisztia által, így egyéni életük 
boldogabb lehessen. Ezen felül fohászkodunk, hogy még többen legyenek, akik Jézus vágyát is meg 



akarják valósítani, Isten országát missziónkban is!  
2.1.1 milyen formában: szentmisék előtti imádságok, terjeszteni az imádságokat otthoni imához is 
(ld. honlapunk lelki sarok - imádságos összefogás), emailes imalánc-tagjait kérni időről-időre 
2.1.2 hívek hívása szentmisékre, közösségi életre 
Ahogyan ez a 2022/9. hírlevelünkben is megjelent: " 

Missziónk fennmaradásáért 
Mintegy negyedévszázada sikerült megmenteni a magyar misszió létét, mert a svájci egyház 
anyagi okok miatt a megszüntetését tervezte. Nagyszerű összefogásról tettek tanúságot az 
akkori magyar hívők: mind rendszeres jelenlétükkel, mind komoly anyagi adományokkal meg 
akarták mutatni, hogy szükség van a magyar misszióra. Most a korona válság után és sok idős 
elmaradásával különösen megcsappant a vasárnapi közösségünk.      
Most leginkább arra van szükség, hogy a magyar hívek rendszeresen jöjjenek a szentmisékre 
és így feletteseink is lássák, hogy igény van a magyar misszióra, szentmisékre, 
keresztelésekre, házasságokra (vagy felkészítésre), temetésre… 
Határozd el, hogy rendszeresen fogsz jönni: hetente, vagy havonta!     
Arra is szükség van, hogy a magyar hívők fizessék a svájci egyházi adót (lakóhelyük szerinti 
plébániára), és így feletteseink látják, hogy milyen sok hívő magyar állampolgár van Zürich 
kantonban. 

  
2.2 Konkrét teendők 
2.2.1. programok-felelősei, munkacsoportok - ld. munkacsoportokról a szórólap 
 


